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ABSTRACT 

Banana is one of the oldest tropical fruits cultivated by man from prehistoric times in India with 
great socio-economic significance, interwoven in the cultural heritage of the country. Banana 
fruit production in the Sudan, cover a wide spectrum of activities ranging from local utilization 
of fruit with self-sufficiency through small farming for local market to large plantation for 
export. It is one of most important fruits of Sudan. Therefore, a field experiment was conducted 
at two locations in Aliab, River Nile State during 2009/10 and 2010/11 seasons in split plot 
design with four replications. Assigned to the main plots two varieties of banana (Cavendish 
dwarf and Grand Nain, AAA) and to the sub –plots the fertilizer treatments arranged randomly, 
consisted of Urea., NPK, and combination of organic fertilizers, compost and manure. The 
results indicate that there were highly significant differences in pseudo stem length in the two 
cultivars due to fertilizer treatments especially chemical and organic fertilizers, also there were 
significant effect in fruit parameters (weight of bunch, finger and number of hands per bunch and 
finger per bunch) due to the fertilizer treatment at least in one season. 
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Effect of organic and chemical fertilizers on vegetative growth and fruit characteristics of banana 

  التسميد العضوي والكيميائي على النمو الخضري وخصائص الثمرة للموزتأثير 
  صنفي كافندش المتقزم والقراندنين 

 2الصادق حسن الصادقو 1انتصار بخيت

 

    دنقلاة، جامعة يالزراع العلوم كلية 1
  للعلوم والتكنولوجيا السودان، جامعة ةيالزراع العلوم كلية 2

 

يعتبر الموز من أقدم المحاصيل المدارية ذات الاهمية الاقتصادية والاجتماعية المستأنسة بواسطة الانسان من عصور ما قبل 
التاريخ. ومتصلة في موروث البلدان. انتاج الموز في السودان يغطي طيف واسع من الانشطة من مزارع الاكتفاء للسوق 

تصدير. ويعتبر واحد من المحاصيل المهمة لذلك اجريت هذه التجارب بموقعين بالعلياب، لواسعة المنشاة للاالمحلي الي المزارع 
بتصميم القطع المنشقة بأربعة مكررات لتشمل صنفين من الموز كافندش  2010/11و 2009/10ولاية تهر النيل في موسمي 

النتائج فروق عالية المعنوية في طول الساق المتقزم والقراندنين على القطع الرئيسة والتسميد على القطع الفرعية. اوضحت 
الكاذبة في الصنفين كاستجابة للتسميد بنوعيه العضوي والكيماوي كما اوضحت النتائج ايضا فروق معنوية في المؤشرات  

ل في الموصفة للإثمار (وزن السباطة والاصابع وعدد الكفوف في السباطة وعدد الاصابع في الكف) كاستجابة للتسميد على الاق
  موسم واحد.

  الموز، القراندنين، كافندش المتقزم، الكمبوست، السماد   : كلمات مفتاحية

  

  

 

 

 

  

  

 

 

 

 

 

 

 

 

 


